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نماينده مردم مشهد در مجلس در گفت وگو با قدس پاسخ داد 

مقصر اصلى مشكلات ورزشى
خراسان رضوى چه كسى  است؟

مربى تيم ملى تيراندازى:
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خط خبر 

نجات سفير هند توسط راننده 
تاكسى تهرانى

باشگاه خبرنگاران: يك راننده تاكسى، جان سفير هند در 
تهران را نجات داد.هفته هاى گذشته در يك روز برفى سفير 
هند كه در منطقه زعفرانيه براى پياده روى به بيرون از محل 

سكونت خود آمده بود بر اثر لغزندگى معابر روى زمين افتاد.
اين ســفير حســب عادت هر روز بدون محافظ به پياده روى 
مى پردازد و در يك روز سرد زمســتان كه روى زمين افتاده 
بود و كســى به او توجه نمى كرد، يك راننده تاكسى كه براى 
امرار معاش در خيابان هاى شــمال تهران به دنبال مســافر 
بود با اين فرد كه روى زمين افتــاده بود بر خورد و در اقدامى 

انسان دوستانه او را به بيمارستان منتقل كرد.
با توجه به اينكه سفير هند مدارك شناسايى و موبايلى همراه 
خود نداشته، راننده نيز اطلاعى از هويت او نداشت. پس از آنكه 
سفير توسط راننده به بيمارستان منتقل شد، هزينه هاى اوليه 

درمان وى نيز از جيب راننده پرداخت شد.
بعد از ساعاتى كارمندان سفارت هند به بيمارستان آمدند و 
وقتى با راننده تاكسى روبه رو شــدند از وى بابت زحماتى كه 
كشيده تشــكر و قدردانى كردند و مى خواستند مبلغى را به 
راننده تاكسى كه هزينه هاى بيمارســتان سفير هند را داده 
پرداخت كنند كه اين راننده از پذيرش وجه امتناع كرد و به 
كارمندان سفارت هند گفت كه اين سفير ميهمان ما ايرانى ها 

بوده و ما ايرانى ها ميهمان نواز هستيم.

 سى ان ان فاش كرد
قتل روزانه 96 آمريكايى

با سلاح گرم 
خط قرمز: شبكه تلويزيونى ســى ان ان به دنبال كشتار در 
دبيرســتان «اســتونمن داگلاس» واقع در «پاركلند» ايالت 
فلوريدا، با انتقاد از آزادى حمل سلاح در آمريكا گزارش داد: 
بطور ميانگين روزانه 96 آمريكايى بر اثر حوادث تيراندازى با 

سلاح گرم در آمريكا كشته مى شوند.
ســى ان ان افزود: «نيكلاس كروز» نوجوان 19 ســاله سفيد 
پوست آمريكايى در 14فوريه (برابر با 25بهمن ماه گذشته) 
با ســلاح گرم 17 نفر از دانش آموزان دبيرســتان استونمن 
داگلاس را به قتل رساند، اكنون محصلان بسيارى از مدارس 
آمريكا با اعتراض هاى سراسرى خواستار اصلاحات در قانون 

حمل اسلحه در اين كشور هستند.
اين رســانه تصويرى آمريكايى درادامه گزارش داد: بنابر آمار 
ارائه شده از سوى «هرشــهر براى امنيت سلاح»، روزانه بطور 
متوسط 96 آمريكايى بر اثر حوادث تيراندازى كشته مى شوند 
كه براى هر فردى كه به ضرب گلوله كشته مى شود، بيش از 
دو نفر ديگر نيز مجروح مى شوند كه ازاين تعداد حدود هفت 

نفر كودك و نوجوان هستند كه قربانى اين حوادث مى شوند.
سى ان ان افزود: بنابر اطلاعات در هر ماه بطور ميانگين 50 زن 

توسط شريك زندگى شان كشته مى شوند.
اين رســانه خبرى آمريكايى در بخش ديگــرى و اين بار به 
نقل از منبع ديگرى افزود كه با شــروع سال ميلادى جديد، 
2018، تاكنون بيش از يكهزار و 800 نفر بر اثر تيراندازى در 
آمريكا كشته شدند. سى ان ان به نقل از آمار ارائه شده از سوى 
«مؤسسه ملى عدل» آمريكا درسال 2009 ميلادى، گزارش 
داد: برآورد مى شــود كه از جمعيت نزديــك به 326ميليون 
نفرى آمريكا(2017) حدود 310ميليون شهروند غيرنظامى 

آمريكايى سلاح گرم در اختيار دارند.

قاتل بنيتا در ملأعام قصاص مى شود
خط قرمز: متهم رديف اول پرونده قتل بنيتا يك 
گام ديگر به قصاص نزديك شد و قرار است حكم 
قصاص وى در ملأعام به اجرا دربيايد. بنيتا دختر 
هشت ماهه اى بود كه 29 تير سال جارى توسط 
دو ســارق ربوده و پيكر بى جان اين دختربچه 
صبح روز چهارم مرداد داخل خودروى پرايد در 

شهرستان پاكدشت كشف شد.

اجراى رزمايش  بزرگ 
اقتدار و امنيت در مشهد

خط قرمز:   رزمايش بزرگ اقتدارو امنيت در مشهد با رمز يا زهرا در مناطق حاشيه شهر 
مشهد و با حضور، فرمانده انتظامى استان برگزار شد. سردار قادر كريمى رئيس پليس 
خراسان رضوى درخصوص اين رزمايش گفت: در اين طرح سه محور مبارزه با مواد مخد 
ر و برخورد با فروشندگان مواد محترقه، دستگيرى اتباع خارجى غير مجاز و همچنين 
طرح هاى انضباط ترافيكى و برخورد با موتورسيكلت ها و خودروهاى متخلف در حاشيه 
شهر مشهد در دستور كار قراردارد. سردار كريمى اظهار داشت: پليس با هماهنگى مقام 

قضايى 35باب منزل مسكونى مركز توزيع مواد مخدر پلمب شد. 

مردى پسر بيش فعالش را كشت
خط قرمز: مردى كه از بيش فعالى پسرش به ستوه آمده بود، او را به قتل رساند و با 
اعلام رضايت اولياى دم، در جلســه دادگاه از جنبه عمومى جرم محاكمه شد. اوايل 
مرداد ماه سال جارى مأموران كلانترى 119 مهرآباد جنوبى در پى تماس تلفنى، مرگ 
پسر جوانى را به بازپرس كشيك قتل تهران خبر دادند. به اين ترتيب بازپرس منافى آذر 
در محل حاضر و با خانه اى به هم ريخته روبه رو شد. مادر مقتول و همسر مرد متهم به 
قتل در تحقيقات اوليه گفت: پسرم از كودكى بسيار شيطنت مى كرد و همه جا را به 
هم مى ريخت به همين دليل او را پيش دكتر برديم و متوجه شديم دچار بيش فعالى 
است و تا قبل از اين ماجرا سه بار بسترى شده و تحت نظر پزشك بود. ما مى دانستيم 
او دچار ناراحتى اعصاب اســت و مراعات او را مى كرديم اما زندگى با او دردسرهاى 
خاص خودش را داشت مثلاً من براى اينكه او سربازى اش را تمام كند، بارها به پادگان 
رفتم چون نمى خواستم با كارت قرمز معاف و در سابقه اش ثبت شود. با وجود اين او 
دائم من و خواهر 11ساله اش را كتك مى زد و هميشه يك چاقو زير تشكش گذاشته 
بود و هركسى كه مى آمد مى گفت من مى خواهم با اين چاقو مادر و خواهرم را بكشم. 
اخيراً هم همسرم براى اينكه من و دخترم در امان باشيم ما را به خانه مادرم فرستاد. 
در ادامه مرد 45ساله درباره علت درگيرى منجر به قتل گفت: قصد داشتم پسرم را 
براى تحصيل به آلمان بفرستم، دقايقى قبل از حادثه به سراغم آمد و پرسيد آيا بليت 
هواپيما برايش گرفته ام؟ وقتى جواب منفى دادم، شروع به شكستن وسايل خانه كرد 
من هم براى اينكه او را مهار و آرام كنم پارچه اى را كه دم در دستشويى گذاشته بوديم 
تا سوسك نيايد، برداشتم و به دور گردنش پيچيدم، اصلاً قصد كشتن او را نداشتم اما 
ناگهان ديدم كبود شد و وقتى پارچه را رها كردم به زمين افتاد و كار از كار گذشته بود.

ضرب و شتم پزشك اصفهانى در بخش روانپزشكى
ايسنا: مدير روابط عمومى دانشگاه علوم پزشــكى گفت: همراهان بيمارى كه در 
بخش روانپزشكى بيمارستان فارابى بسترى بوده و در اثر آمبولى ريه فوت كرده است 
با حمله به كادر درمانى و تجهيزات بيمارستان، پزشك را مجروح و بالغ بر 1 ميليارد 
ريال خســارت وارد كرده اند. كيانوش جهانپوردر تشريح جزييات حمله همراهان 
بيمار به پزشك اصفهانى در بيمارســتان فارابى اظهار كرد: بيمار خانمى 65 ساله 
از شهرستان ايذه و داراى 11 فرزند بوده است كه در بخش روانپزشكى بيمارستان 
فارابى اصفهان بسترى بوده است كه با شك به آمبولى ريه به بخش داخلى منتقل 
مى شود.وى ادامه داد: اين بيمار با تشــديد علائم و ايست قلبى با وجود تلاش كادر 
پزشكى براى احيا فوت مى شود. همراهان بيمار به پزشك و پرستار بيمارستان حمله 
كرده و پزشك را مورد ضرب و شــتم قرار مى دهند. همچنين همراهان اين بيمار 
خسارت هايى به تجهيزات بيمارســتان وارد كرده اند كه اين خسارت ها بالغ بر يك 

ميليارد ريال برآورد مى شود.

خط بين الملل 

 متهم رديف اول پرونده قتل بنيتا يك 
گام ديگر به قصاص نزديك شد و قرار است حكم 
قصاص وى در ملأعام به اجرا دربيايد. بنيتا دختر 
 تير سال جارى توسط 
دو ســارق ربوده و پيكر بى جان اين دختربچه 
صبح روز چهارم مرداد داخل خودروى پرايد در 

خط قرمز- سعيد كوشافر: امروز بالاخره با 
فداكارى امدادگــران نهادهاى مختلفى كه به 
محل سقوط هواپيما اعزام شده بودند تعدادى 
از اجساد جان باختگان از كوه دنا پايين آورده 
و تحويل پزشكى قانونى شــد. هرچند كه اين 
روند ادامه نيافت و هنوز ساعتى از ظهر نگذشته 
بود كه زنــگ توقف كار عمليات جســت وجو 
توسط معاون وزير كشور نواخته شد تا شرايط 
جوى بهبود يافته و امكان تجسس براى يافتن 
اجســادى كه ميان برف و يخ گرفتار شده اند 

فراهم شود.
در همين حــال يكى از نجاتگران كوهســتان 
كه از جملــه اولين گروه هاى حاضر شــده در 
محل ســقوط هواپيما بود درخصــوص روند 
عمليات گفت: ســه شــنبه عصر ما به وسيله 
بالگرد جمعيت هلال احمر به قله شــمالى دنا 
اعزام شديم و به محض فرود، كار جست وجو را 

انجام داديم و نقطه فرود هواپيما به دست آمد.
هاشم كاشفى به شرايط بحرانى اين حادثه اشاره 
كرد و افزود: هواپيما به دليل شدت برخورد با 
كوهستان تكه تكه شده بود، همچنين به دليل 
بارش برف در زمان حادثه و پس از آن برخى از 
افراد در زير برف قرار دادند.وى خاطرنشان كرد: 
سه شنبه تا آنجايى كه امكان داشت تعدادى از 
اجساد را خارج كرديم اما شــب به دليل توده 
بارشى سنگين كار متوقف شد و در آن منطقه 

در دماى منفى 20 درجه خوابيديم.
اين نجــات گــر جمعيت هلال احمــر گفت: 
صبح چهارشنبه با وجود هواى بورانى، انتقال 
اجساد كشف شده، محقق شد و آن ها را تحويل 
مقام هاى قضايى داديم. كاشفى افزود: تعدادى 
از اجساد در زير برف مانده اند و براساس شواهد 
گويا تعدادى از آن ها داخل حفره اى افتاده اند 
كه براى خارج كردن آن ها شرايط هوايى بايد 
مســاعد باشــد تا بتوانيم عمليات خود را آغاز 
كنيم. وى در پايان گفت: هويت اين اجســاد 
قابل تشخيص نيست و بايد از طريق دى ان اى 

شناسايى شوند. 
* عمليات انتقال اجساد متوقف شد

رئيس ســازمان مديريت بحران كشور با بيان 
اينكه پيكرهاى كشف شــده حادثه ســقوط 
هواپيما با كوله پشــتى به پايين منتقل شدند، 
گفــت: عمليات چهارشــنبه متوقف شــده و 
مشخص نيست كه چه زمانى به پايان مى رسد.

اسماعيل نجار با اشاره به شرايط جوى منطقه 
دنا گفت: در حال حاضر دنا پوشيده از برف و باد 
شديدى در حال وزيدن است و بارش برف و ابر 
متراكم در منطقه حاكم است. از روز سه شنبه 
كه مكان لاشه هواپيما مشخص شد يك اكيپ 
4 نفره براى ارزيابى منطقه اعزام شــد و پس از 
آن يك اكيپ 7 نفره به منطقه اعزام شدند كه 
به دليل تجهيزات و امكاناتى كه همراه داشتند، 
شــب را در منطقه ماندند و عمليــات خود را 

آغاز كردند.

او با بيان اينكه با توجه به شرايط جوى شب سه 
شنبه امكان ادامه عمليات ميسر نبود و عمليات 
متوقف شده، خاطرنشــان كرد: 40 نفر از افراد 
خبره و كوهنورد بــا تجهيزات و امكانات كامل 
اعزام شدند، اما شرايط جوى امروز بسيار سخت 
است و در ارتباطى كه با اين افراد داشتيم اعلام 
كرديم كه خودشان تصميم بگيرند و اگر امكان 
استمرار وجود ندارد، عمليات را متوقف كنند 
آن ها نيز اعلام كردند كه امكان ادامه عمليات 

وجود ندارد.
رئيس ســازمان مديريــت بحران كشــور با 
بيان اينكه قطعاتــى از پيكرهــا و قطعاتى از 
هواپيما جمع آورى شــده  اســت، گفت: اين 
قطعات توسط كوله پشــتى به ياسوج منتقل 
مى شوند، دادســتانى و پزشــكى قانونى نيز 
هماهنگ شــده اند. همچنين پزشكى قانونى 

چند روز گذشته از خانواده هاى مسافران دى 
ان  اى گرفته تا با رســيدن پيكرهــا كارهاى 

شناسايى شان آغاز شود.
رئيس ســازمان مديريت بحــران اضافه كرد: 
بدن هاى ســالم در اين پيكرها نيســت و بايد 
شرايط مهيا باشد كه بتوانيم پيكرها را منتقل 
كنيم.وضعيت جوى نامســاعد است و اقدامى 
نمى توان صورت داد همچنين نمى توان اعلام 

كرد پايان عمليات چه زمانى خواهد بود.
مدير كل بحران كشــور گفت: تــا اين لحظه 
15 كوله پشــتى به پايين منتقل شــده است 
و مشخص نيســت كه چه تعداد قطعه در اين 
كوله ها موجود است. اين قطعات تحويل مراجع 
قضايى مى شــود تا با DNA ها تطبيق داده 

شود.
اســتاندار اصفهان هم گفت: از دو مسير شمال 

(پادنا) و از طرف مقابل (سى سخت) پيكرهاى 
حادثه سقوط هواپيماى تهران - ياسوج در حال 

انتقال يافتن به پايين است.
وى تصريح كرد: فردا امكان جست و جو براى 
يافتن باقى اجســاد و قطعــات هواپيما وجود 
نخواهد داشــت و هر زمان شرايط جوى اجازه 
دهد جست و جو ادامه مى يابد. امكان استفاده 
از بالگرد براى انتقال اجســاد وجود نداشت با 

وجود اينكه بالگردها در منطقه آماده هستند.
مهرعليــزاده ادامه داد: قطعــات باقى مانده از 
هواپيما و اجساد در فاصله 200 مترى از نوك 
قله دنا قرار گرفته اند و شيب اين قله بسيار زياد 

و خطرناك است.
وى خاطرنشــان كرد: 70 نيروى جديد شامل 
اعضاى تكاوران ارتش و هلال احمر با 40 نيروى 
امدادگر كه در شب گذشته در ارتفاعات فعاليت 

مى كردند، جايگزين خواهد شد. 
اســتاندار اصفهان گفت: تا اين لحظه 32 پيكر 
پيدا شده است و بايد اين پيكرها از طرف سى 
سخت يا با كوله يا به صورت كول كردن جا به جا 
شوند. درهمين حال مديركل مديريت بحران 
استان كهگيلويه و بوير احمد گفت: اين احتمال 
وجود دارد كه در صورت بدتر شدن وضعيت هوا 
انتقال اجساد سانحه هوايى به روزهاى بعد هم 

موكول شود.
* اولين پيكرها تحويل شد

مديرعامل هلال احمر استان اصفهان از انتقال 
اولين گروه از پيكرهــاى جانباختگان حادثه 

سقوط هواپيما به مراجع ذيصلاح خبر داد.
مومنــى، مديرعامــل هــلال احمر اســتان 
اصفهان اظهار داشت: اولين گروه از پيكرهاى 
جانباختگان حادثه سقوط هواپيما در ارتفاعات 
دنا توســط امدادگران جمعيت هلال احمر به 

پايين منتقل و تحويل مراجع ذيصلاح شد.
درهمين حال محمد حســين كبادى درباره 
آخرين وضعيت انتقال اجساد با اشاره به استقرار 
8 تيم تخصصى در طول مســير گفت: شدت 
حادثه به حدى است كه از اين ارتفاع و محيطى 
كه ما در آن قرار داريم نمى توانيم به طور دقيق 
اعلام كنيم كه چه تعداد نفرات به پايين منتقل 
مى شود.مسئول تيم هلال احمر استان تصريح 
كرد: تعدادى زيادى از قطعات اجساد در داخل 
كاورهاى خاص به پايين منتقل مى شــوند و 
نيروهاى ما با تمام توان تلاش مى كنند تا بتوانند 

هرچه سريعتر پيكرها را به پايين منتقل كنند.
همچنيــن معــاون هماهنگى امــور عمرانى 
استاندار كهگيلويه و بويراحمد گفت: از مسافران 
هواپيماى تهران-ياسوج 33 نفر تهرانى، يك نفر 
از استان فارس، سه نفر البرز، پنج نفر مازندران، 
يك نفر قزوين، يــك نفر قم، دو نفر بوشــهر، 
گلستان يك نفر، كرمان يك نفر و دو نفر نيز از 

نيروهاى امنيتى هستند.
وى ادامه داد: 15 تن از مسافران از اهالى استان 

كهگيلويه و بويراحمد هستند.

عمليات امداد در دنا متوقف شد

روز چهارم؛ چند جسد و ديگر هيچ

انتخابى جام جهانى بسكتبال

سايه آسمان خراش هاى ايران روى قزاقستان

كمبود فشنگ  مهم ترين رقيب ماست

نماينده مردم مشهد در مجلس در گفت وگو با قدس پاسخ داد 

خراسان رضوى چه كسى  است؟

عمليات امداد تا جمعه تعطيل شد
خط قرمز: كريمى معاون امداد هلال احمر اصفهان در  تماســى كه عصر روز چهارشــنبه با 
خبرنگار ما داشــت گفت: اجســادى كه اكنون در بالاى ارتفاعات قرار دارد قابل شناسايى و 
تشخيص نيســت و تمام هواپيما تكه تكه شده و شــرايط جوى و باد و بوران شديد هم اجازه 

تشخيص اجساد را مشكل كرده است.
به گفته وى براساس پيش بينى هاى هواشناســى امكان ادامه عمليات در 2 روز آينده ممكن 
نيست و بدون امكانات هم نمى توان وارد منطقه شد. اجساد در يك شيب تند و محدوده وسيع 
قرار دارند و برف روى آن ها را پوشانده و تعدادى كه شب قبل جمع آورى شد در بسته بندى هاى 

لازم قرار گرفته و تعدادى از آن ها به پايين منتقل شد.
كريمى افزود: بزرگ ترين قطعه اى كه از هواپيما مشاهده شده بخشى از سقف آن است. 10 متر 
پايين تر از محل برخورد هواپيما شــيب تندى وجود دارد كه بسيار خطرناك است و بسيارى 
از قطعات هوايپما نيز به پايين ريخته شده است. ارتفاع برف در منطقه اى كه هواپيما سقوط 
كرده بين 50 سانتى متر تا 1 متر متغير است و براى يافتن پيكر جانباختگان بايد برف زيادى را 
كنار زد. يكى از كوهنوردان تازه بازگشته از محل سقوط هواپيما با تأكيد بر اينكه به دليل بارش 
برف و بوران حتى تا 1/5 مترى خود را نيز نمى ديديم، در نهايت از راه بيده بازگشتيم چون از 
راه ديگرى امكان بازگشــت نبود، گفت: با توجه به شرايط آب و هوايى منطقه بعيد مى دانم تا 
يك هفته آينده كسى بتواند مجدداً به بالاى قله برسد. مديركل پزشكى قانونى استان اصفهان 
گفت: تيم پزشكى قانونى اصفهان قطعه هايى از اجسادى كه منتقل شده بود را تحويل گرفت.

همچنين استاندار كهگيلويه و بويراحمد با بيان اينكه اول صبح امروز 150 امدادگر عازم محل 
سقوط هواپيما شدند كه طبق آخرين اطلاعات رسيده سالم به محل رسيدند، گفت: امدادگران 
اعزامى در صورت مساعدبودن شرايط جوى آرام آرام پيكر جانباختگان را به پايين قله انتقال 
مى دهند. در اين حال استاندار اصفهان گفت: چهارشــنبه به هيچ وجه امكان جست وجو در 

منطقه سقوط هواپيما را نداريم و كار از روز جمعه دوباره آغاز خواهد شد.

سكانس مهيج  كريمى و دايى در رشت

مشكى پوشان- سپاهان؛ فرار به سوى پيروزى



نماینده مردم مشهد در مجلس در گفت وگو با قدس پاسخ داد

مقصر اصلی مشکلات ورزشی خراسان رضوی چه کسی  است؟
 فوتبال  ورزش    حال و روز ورزش خراسان 
رضوی خوب نیســت، بحران مالی گریبان گیر 
تمام تیم های ورزشی استان شده است تا حدی 
که حالا دو نماینده خراسان رضوی در رقابت های 
لیگ برتر با خطر سقوط به لیگ دسته یک مواجه 

هستند.البته در این برهه فقط فوتبالی ها گرفتار 
مشکلات مالی نیستند نبود حامی مالی مناسب 
در ورزش خراســان رضوی مــوج نگرانی ها را 
افزایش داده تا نمایندگان مجلس شورای اسلامی 

هم به دایره منتقدان اضافه شوند .
نایب رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس شورای 
اســلامی با اشــاره به ضعف مدیریتی در حوزه 
استان، شخص استاندار را عامل اصلی این اتفاقات 
می داند و معتقد است استاندار خراسان رضوی 
و مدیرکل ورزش و جوانان حالا باید پاسخگوی 

افکارعمومی باشند. 
*بحران مدیریت از اســتاندار تا مدیرکل 

ورزش و جوانان
نصرالله پژمان فر با اشاره به اتفاقات روزهای اخیر 
به ویژه شایعه انحلال باشگاه پدیده به دلیل عدم 

حمایت مجموعه مدیریتی گــروه پدیده از این 
باشگاه می گوید:» جوانان استان خراسان با این 
پرسش مواجه هســتند چرا همانند جوان های 
اســتان های دیگر شــاهد حمایت های شخص 
استاندار و مدیرکل نیستند؟ باید امروز استاندار 

به مسئله ورزش ورود پیدا کند. مگر استان های 
دیگر از ورزشی ها حمایت نمی کنند پس چرا در 
خراسان رضوی این اتفاق رخ نمی دهد. مدیریت 
ورزش و جوانان واقعا عملکرد ضعیفی داشــته 
است، ضعف مدیریتی به قدری در حوزه اجرایی 
استان آشکار شده که دیگر نمی توان آن را انکار 
کرد. من بنا ندارم به عملکرد فردی مسئولان ورود 

پیدا کنم اما سکوت دیگر جایز نیست.
*آقای مدیرکل ورزش خراســان در چه 

جایگاهی است؟
نایب رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس شورای 
اســلامی گفت :وضعیت ورزش استان خراسان 
رضوی واقعا نگران کننده است.بالاخره در کشور 
همه از امکانات دولتی بهره مند شــده اند، اما در 
خراسان از این اتفاق خبری نیست، باشگاه های 

ما در استان و ورزشکاران ما با کمترین امکانات در 
حال فعالیت هستند. مدیریت ورزش استان اگر 
اینجا ورود پیدا نکند پس چه زمانی می خواهد 
به داد ورزش برسد؟ الان کشتی خراسان در چه 
جایگاهی است؟فوتســال ما کجاست؟والیبال، 

هندبال و بسکتبال کجا هستند؟ در رشته های 
رزمی چقدر مشــکلات وجــود دارد؟ چرا آقای 
مدیرکل به این مشکلات رسیدگی نمی کند؟من 
اصلا قبول ندارم که مشــهد ظرفیت هم افزایی 
ندارد ، بهترین وضعیت در مشهد وجود دارد اما 
توان استفاده و قدرت برخورداری از آن کم است 

چون ضعف مدیریت داریم.
*چرا شهرداری ورود پیدا نمی کند؟

نصرالله پژمان فر در ادامه ســخنان خود گفت:» 
شهرداری مشهد چرا به حوزه ورزش و کمک به 
ورزش ورود پیدا نمی کند؟ به عقیده من خیلی 
خوب می توان این مشــکلات را برطرف کرد و 
زمینه خروج از بحــران را فراهم کرد اما طبیعی 
اســت که نمی خواهیم این اتفاق رخ بدهد، حالا 
چرا مشخص نیســت؟ چرا آقای استاندار به این 

وضعیت ورود پیدا نمی کند؟ دو تیم لیگ برتری 
خراســان رضوی که تنها نمایندگان ما در حوزه 
قهرمانی هستند در شرایط بحرانی قرار دارند آیا 

دوستان این بحران را درک می کنند؟
*فاجعه فرهنگی و ورزش در خراســان 

رضوی کاملا مشهود است!
وی در ادامه گفــت: این که امروز یک باشــگاه 
خصوصی در آستانه انحلال قرار گرفته و بحران 
مالی به شدت او را تهدید می کند، یا یک تیم دیگر 
مشهد هفته ها با بحران مالی دست و پنجه نرم می 
کند و در خطر سقوط قرار گرفته است نشان می 
دهد مدیریت در ورزش استان و مدیریت کلان در 
استان وجود ندارد. باید این خطر را جدی بگیریم 
و تنها به یک جلسه بســنده نکنیم، حتما نیاز به 
ورود جدی و کار عملیاتی است،من به عنوان یک 
نماینده مجلس به تنهایی نمی توانم کاری انجام 
دهم باید همه با هم به میــدان بیایند، مدیر کل 
ورزش و جوانان باید از این وضعیت خارج شــود 
و به صورت میدانی وارد کارزار شــود. اســتاندار 
هر چند وروزشــی نیســت اما باید دست به کار 
شود. چه تفاوتی میان استاندار خراسان رضوی 
و استاندار اصفهان است که مهرعلیزاده می تواند 
اما استاندار خراسان رضوی نمی تواند به ورزش 
کمک کند؟ به عقیده من این اتفاقات نشان می 
دهد فاجعه فرهنگی و ورزشی در استان خراسان 
رضوی در حال وقوع است که باید به نوعی جلوی 

آن را بگیریم.
مقصر اصلی این اتفاقات شخص استاندار 

است!
نایب رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس شورای 
اســلامی در پایان با اشــاره به عملکرد ضعیف 
استاندار خراســان در این حوزه اشاره کرد:» باید 
این واقعیت را پذیرفت که اســتاندار خراســان 
رضوی ورزشی نیست و اصلا تجربه کار ورزشی 
را ندارد، ایشان در حوزه های غیر ورزشی سابقه 
طولانی دارد. به عقیده من آقای استاندار گزینه 
بســیار خوبی برای مدیریــت  وزارت اطلاعات 
هستند. ایشان با وجود سابقه مدیریت در حوزه 
امنیتی به عقیده من باید وزیر اطلاعات می شدند 
نه استاندار خراســان رضوی، آقای رشیدیان 
کمتر به مســائل فرهنگی و ورزشی ورود پیدا 
می کنند و بعضا اصــلا ورود پیدا نمی کنند به 
همین دلیل این نا به ســامانی ها و مشکلات به 
وجود آمده است . لذا من ایشــان را به عنوان 
مقصر اصلی این اتفاقات مــی دانم و امیدوارم 
با تغییر روش مدیریتی زمینه خروج از بحران 

به وجود بیاید.«

غیبت معنادار ۳ داور مطرح کشور در این هفته
قضاوت دربی به چه کسی می رسد؟

تسنیم: اسامی داوران هفته بیست وچهارم لیگ برتر در حالی اعلام شده 
که اسامی چند داور در بین آن ها دیده نمی شود. محمدحسین زاهدی فر، 
سیدمهدی سیدعلی و موعود بنیادی فر داورانی هستند که در چند سال 
اخیر قضاوت های خوبی داشته و خودشــان را مطرح کرده اند. احتمال 
اینکه قضاوت دربی 86 به یکی از این ســه داور سپرده شود، وجود دارد، 
چرا که سوت قضاوت دربی 85 هم در حالی به بیژن حیدری داده شد که 
هفته قبل از آن داوری نکرد تا بتواند در دربی 85 قضاوت کند. در میان 
سه داوری که این هفته قضاوت ندارند، شانس بنیادی فر و زاهدی فر برای 
حضور در دربی 86 بیشتر از همه اســت، چرا که سیدعلی در هفته های 
گذشــته با چالش های داوری روبه رو بوده و در هفته بیست وســوم هم 
قضاوتی را بر عهده نداشــت. زاهدی فر هم در این هفته داوری نکرد، اما 
خیلی مورد بحث و انتقــاد داوری قرار نگرفته بود.البته این ها بیشــتر 
احتمال است و با توجه به تجربه علیرضا فغانی، او هموار می تواند کاندیدای 
قضاوت در دربی باشد. هر چند که او در هفته بیست وچهارم قضاوت بازی 

مشکی پوشان - سپاهان را برعهده دارد.

پراهیچ:پدیده می خواهد زمان بخرد
ورزش: باشگاه پدیده مشهد خراسان تنها چند روز برای فرار از جریمه های 
جدید فیفا وقت دارد. ایگورپراهیچ گفت: آخرین فرصت باشگاه پدیده برای 
پرداخت طلب من تاریخ 14 فوریه )25 بهمن( بود، اما با گفت وگویی که 
با مسئولان باشگاه پدیده داشتیم قرار شد تا تاریخ 25 فوریه )6 اسفند( به 
آنها برای پرداخت بدهی شان فرصت بدهیم. من و وکیلم به نوبه خود سعی 
کردیم با باشگاه پدیده کنار بیاییم تا این مشکل حل شود، اما آن ها هر بار 
سعی می کنند به نوعی برای خود زمان بخرند. به هرحال مسئولان باشگاه 
پدیده دیگر فرصت زیادی ندارند و در صورت عدم پرداخت بدهی شان به 
زودی با جریمه هایی از سوی فیفا که کسر امتیاز و حتی سقوط به دسته 
پایین تر خواهد بود، مواجه خواهند شد.  مدافع پیشین نفت تهران همچنین 
در مورد اینکه گفته می شود او به باشــگاه پدیده تا تاریخ 15 مارس )24 
اسفند( برای پرداخت بدهی شان فرصت داده است، اظهار داشت: چنین 

چیزی صحت ندارد و این موضوع را تکذیب می کنم.

سرمربی الهلال پس از باخت به 
استقلال اخراج شد

ورزش : ســرمربی آرژانتینی الهلال عربســتان پس از شکست تیمش 
برابراستقلال اخراج شد. ســایت عاجل عربستان در این باره گفته است: 
برکناری رامون دیاز از سرمربیگری الهلال قطعی شده اما به خاطر خسارت 
احتمالی فسخ قرارداد با تأخیر اعلام خواهد شد. مقامات باشگاه الهلال 
با رامون دیاز نشســتی برگزار و درباره ناکامی های اخیر این تیم صحبت 
کردند. باشگاه در تلاش اســت تا جهت جلب رضایت هواداران سرمربی 
جدیدی را استخدام کند.همچنین قرار است بروان، سرمربی آرژانتینی 
تیم امید الهلال تا زمان انتخاب سرمربی جدید تمرینات تیم بزرگسالان 

را زیر نظر بگیرد. 

استقلال ۲۰۰ تایی شد
ورزش: تیم اســتقلال در دومین بازی خود در مرحله گروهی لیگ 
قهرمانان آسیا موفق شد با یک گل الهلال عربستان را شکست دهد. 
تک گل این بازی با ضربه تیام و تغییر مســیر توپ او توسط مدافع 
الهلال وارد دروازه نایب قهرمان فصل گذشــته لیگ قهرمانان آسیا 

شد.این دویستمین گل استقلال در تاریخ بازی هایش در آسیا بود.

پیوس: طارمی سرش به کار خودش باشد
ایسنا: فرشاد پیوس ،پیشکسوت پرسپولیس درباره اظهار نظر معنادار 
مهدی طارمی در یکی از شــبکه های اجتماعی گفت : او بهتر است 
سرش به کار خودش باشد و به فکر انجام بازی های خوب برای الغرافه 
باشد. کسی که از پرسپولیس رفته است دیگر حق ندارد درباره این 
تیم صحبت کند. همه هواداران  پرسپولیس می دانند که او با این تیم 

چه کرد و چگونه باعث محرومیتش از دو پنجره نقل  و انتقالات شد. 

تیام: از رفتار الهلالی ها 
در شروع بازی متأسفم

ـ الهلال در نشست  ورزش: مامه تیام، بهترین بازیکن دیدار استقلال ـ
خبری  با ابراز تأسف از رفتار الهلالی ها در ابتدای بازی که در یک دقیقه 
ـ یاسوج  سکوت به احترام درگذشتگان ســانحه هوایی پرواز تهران ـ
شرکت نکردند، خاطرنشان کرد: فقط بابت یک اتفاق متأسفم. زمانی 
که یک دقیقه سکوت اعلام می شود، بهتر است همه بازیکنان در وسط 

زمین حاضر شوند، اما این اتفاق رخ نداد.

ضد حمله

برانکو: رقابت برای صدرنشینی
 ادامه دارد

ورزش: سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس گفت: اشتباهات زیادی داشتیم و همین 
باعث شد الســد به پیروزی برسد. به نقل از سایت رســمی باشگاه پرسپولیس، 
برانکو ایوانکوویچ درباره شکست سه بر یک پرسپولیس مقابل السد قطر، گفت: 
شکست برابر السد ســنگین و تلخ بود. در هر دو نیمه در خط دفاعی اشتباهاتی 
داشــتیم. نهایت تلاش خود را به کار گرفتیم تا تیم را جمع کنیم، اما متأسفانه 
دروازه ما به راحتی باز می شد. وی افزود: الســد تیم قدرتمندی است و نباید در 
چنین دیدارهای بزرگی اشتباه کرد. شکست سنگین و تلخی بود. باید این بازی 
را فراموش کرد و تیم را برای دیدارهای بعدی آماده کرد. رقابت برای صدرنشینی 

ادامه دارد.

واکنش کاپیتان تراکتور به شایعه درگیری با 
ساغلام

ورزش سه: کاپیتان تراکتورسازی توضیحاتی را درباره شایعه اختلافش 
با ارطغرول ســاغلام ســرمربی ترکیه ای در پایان دیدار بــا الغرافه قطر 

ارائه کرد.
کیانی گفت: بعد از بازی با الغرافه همه ما ناراحت بودیم؛ من هم به عنوان کاپیتان 
تیم بیشتر از هر چیزی به عملکرد خودم و سایر بازیکنان اعتراض کردم. ما نباید 
طوری بازی کنیم که هواداران ناامید شوند .مربی حق دارد انتقاد فنی از بازیکنانش 
داشته باشد و بازیکن هم باید طبق نظر مربی تیم بازی کند. من نمی دانم بعضی 
افراد دنبال چه هستند و از این حاشیه ســازی ها چه هدفی را دنبال می کنند.

صحبت فنی بازیکن و مربی در رختکن تیم نباید هرگز بــه بیرون درز کند، اما 
متاسفانه برای چندمین بار شاهد این اتفاقات هستیم. ۱۰
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ورزشـــی

امیرمحمد سلطان پور: رقابت های لیگ برتر باشگاه های 
کشــور عصر جمعه با انجام چهار دیدار وارد هفته بیست و 
چهارم خواهد شد. فردا و از ساعت  15، دو تیم گسترش فولاد 
و پیکان در تبریز دیداری از میانه جدول برگزار خواهند کرد. 
گسترش شــاید از همین حالا تکلیف خود را در پایان فصل 
بداند. نه خطری برای سقوط آن ها را تهدید می کند و نه می 
توانند امیدی به کسب سهمیه آسیایی داشته باشند. از طرف 
دیگر شاگردان مجید جلالی با اینکه تنها یک رتبه بالاتر از 
گسترش بوده و در رتبه هفتم قرار دارند، اما تنها با سه امتیاز 
اختلاف با تیم دوم، می تواند به اضافه کسب سهمیه آسیایی 

به نایب قهرمانی لیگ نیز بیندیشد.
از همین ساعت 15، در دیدار میان دو تیم بالا و پایین جدول، 
ســایپا با علی دایی به شهر رشــت خواهد رفت تا در مقابل 
سپیدرود این شهر با سرمربیگری علی کریمی قرار بگیرد. 
سرنوشت، دایی و کریمی را به شــکلی جالب توجه دوباره 

در مقابل هم قرار داده اســت و این جذابیت بعد از اتفاقات 
چند وقت اخیر که کریمی در مبارزه یک نفره با فدراسیون 
فوتبال به راه انداخت، با عدم حمایت علی دایی از او چند برابر 
هم شده است.  سایپا با قرارگیری در رتبه چهارم برای نایب 
قهرمانی و کسب سهمیه آسیا می جنگد، از طرف دیگر سپید 
رود رشت هدف های خاص خود را برای ماندن در لیگ دارد.

امــا از ســاعت 15:30 شــاید در مهمترین دیــدار هفته، 
مشکی پوشــان در مشهد به مصاف ســپاهان خواهد رفت. 
مشــکی پوشــان که برای هر هفته جدیــد در لیگ برتر، 
ســوژه حاشــیه ای خاصی را کنار می گذارد، ایــن بار نیز 
مخاطبین خود را ناامید نکرده و چند روز گذشته را با اخراج 
سرمربی، تلاش برای جایگزینی او، ناکام ماندن در این کار و 
بازگرداندن سرمربی قبلی گذرانده است. اتفاقاتی که شاید 
عجیب به نظر برسد اما از طرف باشگاه مشکی پوشان حتی 
برای حاشیه دوســت ترین  طرفدار فوتبال نیز دیگر عادی 

شده است. مشکی پوشــان پنج امتیاز با منطقه امن فاصله 
دارد و اوضاع ســپاهان نیز تنها با یک امتیاز با منطقه خطر 
اصلا خوب نیست. این بازی برای هر دو تیم یک دیدار شش 
امتیازی است، اما شــش بازی بدون پیروزی برای مشکی 
پوشان امیدهای زیادی را در دل هواداران فوتبال استان به 
وجود نمی آورد؛ آن ها حتی نتوانستند مربی خود را عوض 

کنند که منتظر وارد آوردن یک شوک به این تیم باشیم.
در دیگر بازی ساعت 15:30 روز جمعه نیز دو تیم نفتی لیگ 
برتر به مصاف هم خواهند رفت. نفت تهران با اینکه بر خلاف 
تیمی مثل مشکی پوشان، روند صعودی دارد، اما همچنان 
فقط سه امتیاز با منطقه خطر فاصله دارد. در مقابل، تیم میانه 
جدولی صنعت نفت آبادان نیز انگیزه های زیادی برای ادامه 
فصل نداشته، اما بی استرسی می تواند به این بی انگیزگی 
آن ها در راه شکست احتمالی هم خانواده خود فائق بیاید و با 

دست پر تهران را ترک کنند.

سکانس مهیج کریمی و دایی در رشت

مشکی پوشان- سپاهان؛ فرار به سوی پیروزی

استقلال سربلند بزرگ بازی های 
آسیایی

خط و نشان شفر برای دربی
حمیدرضاعرب: استقلال را باید سربلند بزرگ 
دوهفته آغازین بازی هــای مرحله گروهی لیگ 
قهرمانان آسیا دانست. تیمی که به واقع درسخت 
ترین گروه ممکن قرار داشت و خیلی ها شاید تصور 
می کردند قبل از پایان سال 96شانس هایش برای 
صعود به مرحله بعد را از دســت بدهد اما اکنون با 
4امتیاز بیشــترین اقبال را برای صعود به مرحله 
بعد دارد. استقلال در گروهی که تیم های الهلال 
عربستان که دور قبل فینالیست شد، العین امارات 
که یکی از بهترین تیم های اماراتی محسوب می 
شــود و الریان که آوازه زیادی در لیگ قطر دارد، 
هم گروه بود اما اکنون این اســتقلال اســت که 
درصدرجدول این گروه قرار دارد و از بیشــترین 
بخت برای صعود از گروه بهــره می برد. آبی های 
پایتخت در شرایطی به این موفقیت بزرگ دست 
یافتند که تا پایان سال بازی های سخت دیگری 
هم پیش رو دارند اما وجود اعتماد به نفس کافی 
در میان بازیکنان این تیم که ناشی از تدابیردرست 
وینفرد شفر است موجب شده استقلال در بهترین 
شــرایط ممکن قرار بگیرد. شــفر با انتخاب های 
درســت خود اســتقلال را به چنان خودباوری و 
اعتماد به نفسی رسانده که در شرایط سخت بازی 
بیرون خانــه مقابل الهلال فوتبــال منطقی ارائه 
می کند و با کنترل صحیح جریان بازی، شــرایط 
را به نفع خود تغییر می دهد. حتما این استقلال 
مشکلاتی هم در بخش فنی دارد و باید تا تیم شدن 
راه بسیاری را طی کند . استقلال حالا با روحیه ای 
بالا گام به میدان بازی با فولاد خوزستان می گذارد. 
گرچه فاصله این بازی بسیار نزدیک است و شنبه 
آبی ها باید در اهواز مهمان تیم خوب فولاد باشند 
اما بعید است که این اســتقلال با توجه به روحیه 
ای که از پیروزی بزرگ آســیایی مقابل الهلال به 
دســت آورده نتیجه مطلوبی نگیرد. ماحصل این 
استقلال احتمالا درشهرآورد نیز نتیجه مطلوبی 
برای هواداران این باشگاه به همراه خواهد آورد و 
شاید این بارنوبت به برد شفردر مقابل برانکو باشد 
تا هواداران آبی دل را از پیروزی تیم شــان مقابل 

رقیب سنتی خوشحال کند. 

تلگرامی

  گرشاسبی ،سرپرست باشگاه پرسپولیس برای بالا 
بردن روحیه بازیکنان به آنها قول داد در صورت پیروزی 
مقابل الوصل امارات در بازی بعــدی در لیگ قهرمانان 
آسیا پاداش قابل توجهی به بازیکنان بدهد تا این باخت 

را فراموش کنند.
  تیم هندبال شــهید چمــران لارســتان قهرمان 

رقابت های غرب آسیا شد.
    ابراهیم قاسمپور، پیشکسوت فوتبال می گوید: از 
نظر من برانکو مرد بازی های بزرگ نیست و او در مواقع 

حساس واقعا نمی داند چه تصمیماتی بگیرد.
   از سوی مسئولان ارشد باشگاه السد قطر، پیراهن 
شــماره 5 این تیم با نام افشین پیروانی به مدیر ورزشی 

تیم پرسپولیس اهدا شد.
   بــه دلیل دخالت هــای سیاســی احتمال حذف 

عربستان از جام جهانی 2018 قوت گرفت.
    تیم شهید چمران لارستان در رقابت های هندبال 

زنان غرب آسیا به مدال طلا دست یافت.
     اسامی محرومان هفته بیست و چهارم اعلام شد: 
سیدجلال حسینی از پرسپولیس/ علی کریمی از سپاهان 
اصفهان / مگنو باتیستا از صنعت نفت آبادان / سامان آقا 
زمانی ، عیســی آل کثیر از نفت تهران/ امید خالدی از 
سایپا / امیر قلعه نویی و ســعید الهویی ) کادرفنی ذوب 

آهن( / جری ساناک مربی  استقلال.
    تیم والیبال خاتم اردکان و بانک سرمایه در نخستین 
بازی مرحله نیمه نهایی رقابت های لیــگ برتر والیبال 

مقابل شهرداری تبریز و پیکان به پیروزی رسیدند.



انتخابى جام جهانى بسكتبال

سايه آسمان خراش هاى ايران روى قزاقستان
 بســكتبال  ورزش  پنجره دوم 
انتخابى جام جهانى بسكتبال از امروز 
آغاز مى شــود و تيم ملى كشورمان در 
بازى نخســت خود در ايــن پنجره در 
آستانه قزاقســتان ميهمان اين كشور 

خواهد بود.
ملى پوشــان كشــورمان كه در پنجره 
اول مقابــل عراق شكســت خوردند و 
قطر را از پيش رو برداشــتند در حالى 
مقابل قزاق ها قــرار گرفتند كه در چند 
سال گذشــته رقابت ســختى را با اين 
كشــور چه در رده ملى و چه باشگاهى 

داشته اند.
در بازى هاى آسيايى 2014 به سختى 
از سد قزاقستان در نيمه نهايى گذشتيم 
و امسال در جام باشــگاه هاى آسيا تيم 
آستانه موفق به شكســت پتروشيمى 
شــد. هميــن موضــوع و بــا توجه به 
ميزبانى قزاق ها و اينكــه آنها دو بازى 
خود در پنجره اول را با برد پشــت سر 
گذاشته اند، كار شاگردان شاهين طبع 

را سخت مى كند.
قزاق ها كه بسكتبال را به سبك روس ها 
بازى مى كنند در چند سال گذشته با تبعه 
كردن بازيكنان خارجى پيشرفت خوبى 
در بسكتبال آسيا داشته و رقيب سختى 
براى تيم هاى گروه D از جمله ايران در 
انتخابــى جام جهانى 2019 محســوب 
مى شود. آنها با دو پيروزى صدرنشين اين 

گروه محسوب مى شوند.
جدال دو تيم امروز در ســالن «سارياركا 
ولدروم» شهر آستانه برگزار خواهد شد. 
اين سالن مخصوص مسابقات دوچرخه 
سوارى است، اما مسابقات بسكتبال نيز 

در آنجا  انجام مى شــود و گنجايش 10 
هزار تماشاگر را دارد.

مهران شاهين طبع ســرمربى تيم ملى 
بســكتبال در مورد ديدار با قزاقســتان 
گفت: بازى ســختى با اين تيم خواهيم 
داشت. آنها تيم خوبى بوده و جوهره تيم 
باشگاهى آستانه هستند. بازى قبلى آنها 
را كه نگاه كردم اكثرشــان همان نفرات 
هســتند. ترديدى كه داريم اينكه قبلا 
جرى جانســون را به عنوان بازيكن تبعه 
در اختيار داشتند، اما در دو بازى اول از او 

استفاده نكردند و بايد انتظار داشته باشيم 
در ديدار با ما به ميدان بيايد.

سرمربى تيم ملى بسكتبال ادامه داد: 8 
بازيكن اين تيم در باشگاه آستانه حضور 
دارند و بازى قبلى آنها مقابل عراق را هم 

ديده و آناليز كرده ايم.
شاهين طبع در مورد انتخاب 12 بازيكن 
گفت: ما براى دو بــازى كارمان را با 15 
بازيكن استارت زديم و اين بچه ها را بايد 
در دو بازى ارزيابى كنيم و ســه بازيكنى 
هم كه به قزاقستان نيامدند در تهران در 

حال تمرين هستند و احتمالا مقابل عراق 
هم تغييراتى داشته باشيم.

وى در پاســخ به اين ســوال كه بازى با 
قزاقستان مهمتر است يا با عراق در تهران 
عنوان كرد: هر مسابقه شرايط و حساسيت 
خودش را دارد، اما بازى با قزاقستان چون 
خارج از خانه محسوب مى شود سخت تر 

است.
ملى پوشان كشــورمان پس از بازگشت 
از قزاقستان، روز ششم اسفند در تهران 

و سالن آزادى ميزبان عراق خواهند بود.

ليگ ملى بسكتبال كشور
خراسانى ها در چند قدمى فينال!

على عبداحد: ديدارهاى مهيج و سرنوشت ساز مرحله سوم پلى آف مسابقات 
بسكتبال ليگ ملى باشگاههاى كشور پيگيرى شد و 4 تيم حاضر در نيمه نهايى 
غربال و معرفى شدند. تيم هاى پارسا فرش مشهد و هيئت بسكتبال خراسان 
رضوى (المان مشهد) از گروه شمال و هيئت شهركرد و پاس بندرلنگه از گروه 
جنوب به نيمه نهايى صعود كردند. بازيها در اين مرحله نيز بصورت 2 برد از 3 
بازى، از امروز در شهرستانهاى مشهد، شهركرد و بندرلنگه پيگيرى مى شود. 
تيم هاى آرسكا قوچان، المان مشهد و پارسا فرش مشهد، 3 نماينده بسكتبال 

استان بودند كه با اقتدار تا مرحله پلى آف صعود كردند.
تيم خوب و پرتلاش آرسكا قوچان با بازيهاى قابل قبول خود در مرحله پلى آف 
مقابل تيم قدر شهركرد با نتيجه 2 بر 1 شكست خورد و از دور مسابقات حذف 
شد. 2 تيم پارسا فرش مشهد و المان مشــهد با شايستگى و اقتدار، حريفان 
خود را (بوشهر و شكلى تهران) درهم كوبيدند و در مرحله نيمه نهايى فقط 2 
يا 3 قدم تا فينال ليگ ملى فاصله دارند. يادآور مى شود نمايندگان بسكتبال 
خراســان رضوى در ليگ ملى، عليرغم مشــكلات فراوان و از هم پاشيدگى 
هيئت بسكتبال استان و شرايط غيرمعقول سالن خانه بسكتبال مشهد (بعلت 
واگذارى خانه بسكتبال در مزايده به بخش خصوصى)، خوشبختانه با تعصب 
و تلاش بازيكنان و كادر فنى خود و با كم ترين امكانات اوليه خود را به دروازه 

فينال ليگ ملى رساندند. برنامه دور اول نيمه نهايى:
پنجشنبه 96/12/3 

المان مشهد- شهركرد ساعت 16/ پاس بندرلنگه- پارسا فرش مشهد ساعت 16

خبر

پنجشنبه 3 اسفند  ليگ اروپا
 لوكوموتيو مسكو - نيس

 ساعت: 19:30 زنده از شبكه ورزش

پنجشنبه 3 اسفند ليگ اروپا
 آرسنال - اوسترشوند

 ساعت: 23:35 زنده از شبكه سه

هفته 24 جام خليج فارس جمعه 4 اسفند  
 سپيدرود - سايپا

 ساعت: 16:00 زنده از شبكه ورزش

هفته 24 جام خليج فارس شنبه 5 اسفند  
 فولاد خوزستان - استقلال

 ساعت: 16:00 زنده از شبكه سه

هفته 24 جام خليج فارس شنبه 5 اسفند  
 پرسپوليس - استقلال خوزستان
 ساعت: 18:30 زنده از شبكه سه

ورزش در سيما

11

مربى 
تيم ملى تيراندازى:
كمبود فشنگ

 مهم ترين رقيب ماست
ايسنا: مربى تيم ملى تفنگ مى گويد كه مشكل اصلى كمبود فشنگ براى 

تيراندازان براى آماده سازى براى بازى هاى آسيايى و قهرمانى جهان است.
 ابراهيم اينانلو گفت: كمبود فشنگ و ســاچمه وجود دارد. البته مشكل ساچمه 
مقدارى كمتر است اما مشكل فشنگ از قبل ها وجود داشته و چيز عجيبى نيست. 
گمان مى كنم قرار است اقداماتى انجام شود اما مشكل اصلى نه تنها براى فدراسيون 
ما بلكه براى همه رشته ها، مشكل مالى است. اگر اين مشكل برطرف شود مى توانيم 

مقدارى اميدوار شويم. اكنون بسيارى از كشورها نسبت به سال هاى قبل تمايل 
دارند كه به ما فشنگ بفروشند اما اين امكان قبلا وجود نداشت. نمى توان 

گفت پول نيست، اما پول و تمايلى كه در مورد آن گفتم زمان بر است. 
شرايط از قبل بهتر شده است اما تا فشنگ دست ما برسد يك 

پروسه چند ماهه در پيش خواهيم داشت.

 
قوانين جديد براى

 ملى پوشان وزنه بردارى 
ايسنا: دبير فدراسيون وزنه بردارى گفت: تمام وزنه برداران بايد 

آيين نامه اردويى تيم ملى را امضا كنند و اگر كسى آن را نپذيرد در 
شوراى عالى فنى در موردش تصميم گيرى مى شود.

فدراسيون وزنه بردارى يك  ســال پيش تصميم گرفت آيين نامه اى را 
تصويب كند تا به برخى حواشــى كه آن زمــان در اردوى تيم ملى وجود 
داشت، پايان دهد. هر چند اين آيين نامه نوشته و تصويب شد اما اجرايى 
نشد. اكنون دوباره در آستانه آغاز اردوى تيم ملى، شوراى عالى فنى 

اين آيين نامه را بازنگرى كرده و در نظر دارد كه آن را اجرايى كند.
محسن بيرانوند گفت: آيين نامه مقدارى تغييرات نياز داشت 

كه انجام شــد و با آغاز اردو اجرايى مى شــود و وزنه 
برداران بايد آن را امضا كنند. 

ناظر فدراسيون جهانى 
واليبال خبر داد

 احتمال افزايش ستاره هاى تور 
جهانى كيش

ورزش: ميگوئل كينتانا گفت: كيفيت برگزارى تور جهانى ســه ســتاره كيش 
به گونه اى اســت كه احتمال افزايش يك يا دو ســتاره براى آن وجود دارد. ناظر 
فدراسيون جهانى واليبال گفت: برگزارى اين مســابقات در طول سه سال فرصت 
خوبى بود كه كيفيت مسابقات افزايش پيدا كند. حتى امكان اين هم هست كه از 
سه ستاره به چهار ستاره و پنج ستاره برسيم. درست است كه اين توقع زيادى 

اســت اما  مى توان كم كم اين هدف را به واقعيت تبديل كــرد. وى  گفت: 
تيم هاى ايرانى كم كم در حال پيشرفت هستند. آن ها نياز به زمان دارند 

تا تمرينات خود را بيش تر كنند اما آن چه مسلم است پيشرفتى 
كه داشته اند، خوب بوده است. رقابت هاى جدول اصلى 

تور جهانى كيش از ديروز با حضور 32 تيم در 
هشت گروه آغاز شد.
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درآستانه ديدار ناپولى مقابل لايپزيك
ميهمان نوازى به سبك آلمانى! 

ورزش: ژرمن هــا براى بازى امشــب لايپزيــك و ناپولى در 
رقابتهاى ليگ اروپا ميهمان نوازى خاصــى براى ايتاليايى ها 
تدارك ديده اند. در واقع مســئولان لايپزيك براى جلوگيرى 
از بحث و جنجال هاى احتمالى تصميم گرفته اند در رختكن 
ردبول آرنا يك بخش ويژه براى افراد سيگارى ايجاد كنند. اين 
استاديوم به داشتن قوانين سفت و سخت از جمله منع كشيدن 
سيگار شهرت دارد ولى مشكل اينجاست كه مائوريتزيو ساررى 
مربى ناپولى خيلى زياد سيگار  مى كشد و حتى در پى استرس 
و هيجان حين مســابقه هاى تيمش ميزان تمايل او به سيگار 
كشيدن بيشتر هم مى شود. به همين دليل لايپزيك ضرورت 
اتخاذ چنين تصميمى را براى بازى برگشت دو تيم در ليگ اروپا 

حتمى ديده است. 
مديران تيم آلمانى در رختكن مخصوص ناپولى يك اتاق ســه 
متر در ســه متر تعبيه كردند تا مربى اين تيــم بتواند با خيال 
راحت درآن سيگار بكشد. بنا به دلايل امنيتى تمامى آژيرهاى 
خطر ضد آتش سوزى حاضر در ســالن و رختكن هم غيرفعال 
خواهند شــد. طبق آنچه نشــريه بيلد گزارش داده، اين اقدام 
لايپزيك درپى درخواست باشگاه ناپولى كه حتى حاضر شده 
براى جبران اين زحمت به باشگاه ميزبان مبلغى هم پرداخت 
كند، صورت گرفته اســت. ولى ژرمن ها كه در اين قبيل موارد 
خيلى خوب آداب و رســوم ميهمان نوازى را مى دانند، با اميد 
به اينكه ساررى دراين مســابقه و به خصوص در انتهاى آن تا 
مى تواند سيگار بكشد، با كمال ميل اين خواسته ايتاليايى ها 
را اجرا كرده اند. به همين خاطر شــرايطى را فراهم كرده اند تا 
ساررى چه درداخل زمين و چه در داخل رختكن هراندازه كه 

دلش مى خواهد سيگار بكشد. 
نكته جالب اينجاســت كه لايپزيك يك ســال پيش دو تن از 
بازيكنان جوان بااستعداد اين باشگاه را به خاطر اينكه به طور 
پنهانى در جريان اردوى تيم زير19 سال آلمان در هتل مشغول 
كشــيدن قليان بودند، تعليق كرده بود. ايدريسا توره و ويتالى 
يانلت، علاوه براينكه از تيم ملى اخراج شــدند، حتى از تركيب 

لايپزيك هم كنار گذاشته شدند. 
به يوره اجازه داده شــد تا به وردربرمن برود و يانلت به صورت 
قرضى راهى بوخوم شــد. اما ســاررى ميهمان ژرمن هاست و 
لايپزيك براى استقبال از تيمى كه به احتمال زياد شانسى براى 
راهيابى به مرحله بعدى ليگ اروپا ندارد، قوانين سخت ردبول 

آرنا را هم تغيي ر مى دهد.
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میزان: بازیگر فیــلم 
»تنگه ابوقریب« گفت: 
بحــث جشـــنواره و 
قضاوت در جشنواره ها 
99 درصــد ســلیقه 
است. من تجربه داوری 
در جشــــــنواره های 
تئاتــر را داشــته ام. بــه طور قاطــع می گویم اگر 
چهار داور جایشــان عوض شود شــک نکنید که 
تمامی برگزیدگان عوض خواهند شــد. حمیدرضا 
آذرنگ گفت: شخصیت سازی هنوز در سینمای ایران 
تعریف درستی را ندارد. شما اگر به تاریخ جشنواره 
فیلم فجر نگاه کنید اکثر جایزه ها به شخصیت های 
خاصی مثل جنایتکار، دیوانه، نویسنده و یا این چنین 
نقش هایی داده شــده اســت. هنوز سینمای ایران 
فکر می کند که انجــام کارهای عجیب و فعل های 

خارق العاده بازیگری است.

99 درصد داوری سلیقه است
رئیــــس  فــارس: 
حوزه هنـــری گفت: 
پرتره نگـاری در حوزه 
هنــری نــه تنهــا از 
سوی مرکز هنــرهای 
تجســمی پیگیری و 
انجام می شــود، بلکه 
در دیگر عرصه های هنری به ویژه ادبیات نیز به طور 
جدی دنبال می شــود. وی افزود: هنرمندان حوزه 
هنری به ویژه هنرمندان تجسمی این سازمان مروج 
ارزش هایی هستند که شهدا برای آن جان خودشان 
را تقدیم کرده اند. هنرمنــدان حوزه هنری همواره 
در پی زنده نگه داشــتن نام و یاد شهدای انقلاب و 
دفاع مقدس کشور بوده و هستند. نام و فعالیت های 
حوزه هنری از دوران هشــت ســال دفاع مقدس 
تاکنون همچنان با رشــادت های فرزندان انقلاب و 

حماسه های مردم سرزمین ایران گره خورده است.

پرتره نگاری در ادبیات
فــارس: مدیــرکل 
دفتر تجســمی وزارت 
فرهنــگ و ارشــــاد 
اسلامی  در واکنـــش 
به حضور خواننــــده 
آکادمی گوگـــوش در 
فضای هنری کشـــور 
گفت: این خانم را نمی شناسم اما قطعاً با پیشینه ای 
که دارد،  مجوز فعالیت هنری در داخل کشور ندارد.

مجید ملانوروزی گفــت: نمی دانیم این خانم اصلًا 
شناسنامه هنری دارد یا خیر؟ و تاکنون درخواستی 
از جانب وی برای برپایی نمایشگاه در ایران نداشته ایم 
اما موضع وزارت ارشــاد دربــاره چنین موضوعاتی 
مشخص است و شخصی که مسئله دار باشد، مجوز 
فعالیت دریافت نخواهد کرد. تاکنون درخواســتی 
نداشــته ایم اما اگر بخواهد در اماکن عمومی داخل 

کشور نمایشگاه برپا کند احتمالش منتفی است.

خواننده آکادمی  مجوز ندارد
ایبنــا: مصطفـــی 
رحماندوســت، شاعر 
و نویســـــنده و داور 
چند دوره کتـــــاب 
سال جمهـــــــوری 
اسلامی ایران، دلیـــل 
اعلام نشدن نام داوران 
در جوایــز مربــوط به کتاب را عــدم تمایل برخی 
داوران و حــرف و حدیث های بعــد از آن به دلیل 
فضای فرهنگی بســته عنوان کرد. وی گفت: باید 
اسامی داوران جشــنواره هایی مانند کتاب سال به 
مردم اعلام شود و آن ها بدانند چه کسی کتاب شان 
را داوری کرده اســت. بعد از پایان داوری آثار حرف 
 و حدیث های زیادی به وجود می آید که نشان دهنده 
ظرفیت کم ماست. معمولاً حرف هایی می زنند که 
سبب می شود داوران به این نتیجه برسند که داور 

بودن به حرف وحدیث های بعد از آن نمی ارزد.

فضای فرهنگی و چالش اسامی داوران

کوتاه و خواندنی

خرده روایت ها

مدعیان »مرگ مؤلف« 
چه می گویند؟

 کامران پارسی نژاد 
فردینانان دوسوسور معتقد اســت: »معنا به واژگان تعلق ندارد بلکه به 
یک رشته از مفاهیم چندگانه تعلق دارد«. درحقیقت معنا به دلیل وجود 
اختلاف ها پدید می آید، نه به دلیل هویت فردی اش. براین اســاس، زبان 
یک سیستم مستقل و آزاد دارد و در یک قالب و چارچوب از پیش تعیین 

شده، نمی گنجد.
هایدگر معتقد است: »این انسان نیست که درباره زبان صحبت می کند، 
این زبان اســت که درباره انسان ســخن می گوید«. هر انسان به محض 
مواجه شــدن با زبان، با حجم غیرقابل تصوری معنا مواجه می شود. در 
این ارتباط، ویژگی زبان بدین ترتیب مطرح می گردد: الف: زبان به عنوان 
یک سیســتم مســتقل و فعال و  ب: زبان به عنوان مخزنی از مفاهیم و 

مضامین فرهنگی. 
طبق نظر پساساختارگرایان، انسان بدین ترتیب می تواند از جهان هستی 
پیرامون خود، به شناخت اصولی دست یابد. آنان می گویند زبان چونان 
حاکمی  اســت که درک انســان را تحت نظارت خــود دارد. در چنین 
شرایطی، این نویسنده اســت که تحت سیطره زبان قرار می گیرد . این 
زبان است که نظارت اصلی بر همه چیز را برعهده دارد نه نویسنده. براین 
اساس مفاهیم مطرح شده در آثار، جنبه فردی پیدا نمی کنند، بلکه برای 
همگان قابل استفاده و بیانگر فرهنگ و باورهای مردمند. طبق نظر آنها، 
مفاهیم متعلق به بازی هایی ست که زبان را تحت نظارت خود دارند. تمامی 
 موارد ذکر شده، از کنترل انسان ـ  و به نوعی، نویسنده  ـ خارج است. چنین 
استنباط می شود که نویسنده جایگاه ناپایدار و ضعیفی در اختیار دارد. در 
حقیقت، وی چنان ابزاری است که در اختیار زبان قرار دارد، تا به وسیله او 
معانی و مفاهیم نهفته در زبان برملا گردد. برخی از نظریه پردازان معاصر 
بر این اعتقاد پافشاری می کنند که هر متن، از مجموعه پیچیده مفاهیم 
فرهنگی انباشته شده است. بارت، نویسنده را چونان کاتبی می داند که 
تنها آنچه را از قبل وجود داشته مطرح می سازد و خود چیزی بر زبان و 
مفاهیم فرهنگی نهفته بر آن اضافه نمی کند. از جانب دیگر، رولان بارت 
در مقاله ای تحت عنوان »از کار به متن« مدعی اســت که از طریق علم 
نشانه شناســی می توان مضامین نهفته در متن را به دست آورد. اگر در 
متن، مفاهیم آشکارا مطرح گشته بود می توان از طریق واژه شناسی در پی 

آن رفت و اگر هم در متن نهفته بود باید به تفسیر و تأویل آن پرداخت.
همان طور که در بالا اشــاره شده، بارت متن را کاملاً نمادین می داند و 
چنین اظهار می دارد که هر پدیده ای که سرشت آن تماماً نمادهای خیال، 
اعتقاد و درک باشد، متن به حساب می آید. او می گوید متن یا زبان، ارتباط 
تنگاتنگی دارد و چونان زبان دارای ساختار و اسکلت بندی منعطف است 
اما فاقد هر گونه حد و مرز اســت و هیچ گونه مرکزیت ندارد. او از متن 
این توقع را دارد که فاصله میان نوشــتن و خواندن را کاهش دهد. بارت 
متن را منحصر به ادبیات نمی داند و چنین می گوید که متن را نمی توان 
در قالبی خاص گنجاند. پیروان مکتب »مرگ نویسنده«، به صراحت ادعا 
می کنند که نویسنده ناعادلانه متن را از آنِ خود می داند و آن را به تصرف 
خود درآورده است. مخالفان چنین نظریه ای، مؤلف را مالک اصلی متن 
می دانند و از همگان می خواهند تا به نیت ها و اهداف نویســنده احترام 
گذاشته شود. با توجه به تمامی جوسازی های پیروان »مرگ نویسنده«، 
جامعه همچنان اثر را حق مشروع نویسنده می داند و آن چنان به اعتقادات 

پساساختارگرایان و سایر نحله های ادبی دیگر، توجه ندارد.

اکران فیلم مجیدی فعلاً منتفی شد
فرهنگ و هنــر: روابــط عمومی 
 فیلم سینمایی »آن ســوی ابرها« با 
صدوراطلاعیــه ای از به تعویق افتادن 
اکران این فیلم خبــر داد. محمدرضا 
صابــری، مدیرعامــل نــور تابــان و 
پخش کننده این فیلم اعلام کرد به رغم 
تلاش های صورت گرفته به دلیل آماده 

نشدن نســخه دوبله فیلم، اکران فیلم »آن سوی ابرها« به تعویق افتاده 
اســت و تا پایان سال 9۶ اکران نمی شــود. پیش از این نیز یکبار دیگر 
سازندگان این فیلم، اکران آن را به تعویق انداخته بودند اما فیلم توانست 

اکران نوروزی را به دست آورد.
براساس آیین نامه اکران فیلم های سینمایی با به تعویق افتادن اکران این 
فیلم که قرار بود از دیروز در سراسر کشور اکران شود، امتیاز سرگروهی 
در اکران باید از این فیلم گرفته شــود. شــورای صنفی نمایش روزهای 
دوشنبه جلسه  هفتگی دارد و در نشست هفته آینده این شورا، باید درباره 

سرنوشت اکران این فیلم تصمیم گیری شود.

رئیس پیشین دانشگاه بوعلی سینا:
پژوهش بی هدف، زمینه پشت میزنشینی

 فرهنگ و هنر/ زهره کهندل   رئیس پیشین دانشگاه بوعلی سینا با 
انتقاد از وضعیت نابسامان پژوهش در کشورگفت: اگر پژوهش ها هدفمند 
شوند، دانشجویان روی موضوعاتی کار می کنند که بعد از دانش آموختگی، 
شــرکت های تولیدی دنبالشان باشند یا خودشــان می توانند مولد یک 

صنعت شوند.  
دکتر محمدعلی زلفی گل به خبرنگار ما گفت: وقتی تحقیقات هدفمند 
نیســت، دانشــجویان تحصیلات تکمیلی بعد از دانش آموختگی بیکار 
می مانند، به همین دلیل بیشتر آن ها دوست دارند استاد دانشگاه شوند و 
پشت میز بنشینند چون می دانند که اگر وارد دانشگاه شدند دیگر کسی 
به آن ها کار ندارد، گویی حاشیه امنی برایشان ایجاد می شود درحالیکه 
اگر وارد عرصه تولید و صنعت شــوند باید رقابت کنند. او با بیان اینکه 
دانشــگاه های ما بیشــتر از اینکه کارآفرین تربیت کنند، کارمندپرورند، 
خاطرنشان  کرد: این شیوه برای دهه اول انقلاب که نیاز به کارمند داشتیم 
و باید لیســانس تربیت می کردیم، خوب بود. بعد از دهه دوم انقلاب، با 
تأسیس دوره های دکترا نهال علم در کشور کاشته شد و تولید علم شکل 

گرفت و در دهه بعد از آن تولید ثروت از دانش مطرح شد. 
به باور این اســتاد دانشگاه، سیاســت های نظام آموزش عالی در مسیر 
درستی حرکت نکرد به طوریکه پذیرش دانشجوی تحصیلات تکمیلی 
هم مدیریت نشــد. وی ادامه داد: تفکریــک دانش آموخته خوب دکترا 
که در انتظار استخدام در دانشگاه ها مانده  و اگر عضو هیئت علمی  شود 
تصور می کند که دیگر نیازی نیســت زحمت بکشد، تفکر غلطی است. 
باید آئین نامه های ترفیع در دانشگاه ها، بازنگری شود تا به پویایی علمی  و 

پژوهشی دانشگاه کمک کند. 
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گفت وگوی قدس با هادی محمدیان کارگردان انیمیشن »فیلشاه«

از »شاهزاده روم« تا »فیلشاه« خیلی پیشرفت داشته ایم 
 فرهنــگ و هنر/ صباکریمی  ســال های 
زیــادی از ورود انیمیشــن به فضای ســینمای 
ایران نمی گذرد اما با توجه به پیشــرفت هایی که 
طی این سال های کوتاه در حوزه انیمیشن سازی 
حاصل شــده می توان نوید روزهای خوبی را در 
این گونه ســینمایی به دوستدارانش داد. به ویژه 
اینکه نیروهای متخصص توانســته اند تجربیات 
خوبــی را با توجه به تمــام کمبودها در این فضا 
رقــم بزنند. جدا از همه اینها حمایت و تشــویق 
گروه های انیمیشن سازی برای فعالیت بهتر آنها 
از ضروریات اســت و چه جایی بهتر از جشنواره 
فیلم فجر که می تواند با حمایت از انیمیشــن ها 
مردم را بیش از پیش با این گونه سینمایی آشنا 
کند.درواقع جشــنواره فیلم فجر بهترین فضایی 
اســت که می تواند مبلغ فیلم ها برای مخاطبان 
باشــد اما امســال باوجود این که یک انیمیشن 
باکیفیت به نام »فیلشــاه« در جشــنواره حضور 
داشت، داوران در هیچ بخشی به این فیلم توجه 
نکردند و کوچک ترین حمایتی نســبت به حوزه 
نوپای انیمیشن دریغ شد. به همین بهانه با هادی 
محمدیــان کارگردان »فیلشــاه« درباره جایگاه 
انیمیشن در ســینمای ایران و حواشی جشنواره 

فیلم فجرگفت وگو کردیم. 

 یک تصور عمومی  وجود دارد که انیمیشن 
برای کودکان ســاخته می شود در حالی که 
قلابی برای جذب مخاطب بزرگسال است. با 
توجه به این مسئله به نظر خود شما مخاطب 

اصلی انیمیشن کیست؟ 
این که می گویید مخاطب انیمیشن کودک است، 
در نگاه اول درست اســت ولی من خیلی این را 
قبول نــدارم که مخاطب کودک و نوجوان قلابی 
برای آوردن مخاطب بزرگســال به سینماســت. 
انیمیشن موضوعیت دارد و مخاطب اصلی آن هم 
کودک و نوجوان است و در وهله بعدی با بزرگسال 
مواجهیم. اما ایــن را هم باید در نظر بگیریم که 
هیچ بچه ای تنها به سینما نمی رود و این همراهی 
با دوســتان، خانواده و یا با مدارس است. از سوی 
دیگر سیطره انیمیشن گسترده شده و یک رقیب 
جدی برای سینمای واقعی است و اگر به سینمای 
جهان هم نگاه کنیم همیشه جزو فیلم های اول 

»باکس آفیس« است.
نکته دیگر این که مخاطب انیمیشن، خاص است 
و این موضوع دلایل مختلفی هم دارد؛ یکی این 
که چون مخاطب کودک و نوجوان سینما یا هر 
پدیده ای را با یک بار دیدن نمی تواند تحلیل کند 
و این برداشــت خیلی سطحی است اما هربار که 
آن را تحلیل می کند به برداشت تازه ای می رسد. 
فیلم هم جزو این قاعده است و زمانی که مخاطب 
کودک فیلم را می بیند با بخش هایی از آن ارتباط 
برقرار می کند و بخش های دیگری را از دســت 
می دهد به همین دلیل شاید چندین بار یک فیلم 

را ببیند.
سال هاســت که همه کشورهای صاحب صنعت 
سینما به انیمیشن روی آورده اند و از نظر میزان 
اهمیــت، می تــوان آن را تأثیرگذارتریــن گونه 

سینمایی قلمداد کرد.

بسیاری از انیمیشن هایی که تولیـــد   
می شود، از حمایت هـای دولتی برخوردارند 

و شعارهای بزرگی ماننـد اکران بین المللی 
و جهانی شدن دارند. بخش خصــوصی 

چقدر در این فضا حضور دارد؟
سینما در این سال های اخیر خیلی به بخش 
دولتی متکی بوده است. ضمن  این که کار 
بخــش خصوصی حمایت کردن نیســت. 
علاوه بر این در انیمیشن هزینه ها بیشتر از 

سینمای واقعی است و بخش خصوصی 
است  حمایت  نیازمند 
که این حمایت صرفاً 
پول نیســت. اگر ما 
بخواهیــم این چرخه 
اقتصادی در ســینما 
بیفتد  اتفاق  درست 
به دست  اتفاق  این 

بخش خصوصی میسر 
است، زیرا رقابت به وجود 

می آورد و ما مجبوریم کار 
باکیفیت بسازیم. از طرفی  باید 

خودمان را توسعه بدهیم و با علم 
روز دنیا آشنا شویم. در ایران غیر از 
این راه، راه دیگری برای پیشرفت 
و توسعه نیست و بخش خصوصی 
اســت کــه می تواند وارد شــود و 

هزینه کند چــون بخش های دولتی 

که وارد می شوند و هزینه می کنند؛ این هزینه را 
در می آورند، بنابراین برای تیم تولید، کیفیت در 
اولویت بعدی است. نتیجه این می شود که فیلم 
فروش نمی کند و مخاطب جذب آن نمی شود در 
نتیجه فروش و بازگشت سرمایه ندارد و این چرخه 

ناقص می شود.
بنابراین فکر می کنم این اتفاق یعنی چرخه درست 
اقتصادی از تولید تا توزیع، در بخش خصوصی رخ 
می دهد و فکر می کنم مؤسسه هنر پویا به عنوان 
یک شــرکت خصوصی نمونه خوبی اســت که 
کارهای انیمیشــن با هزینه بالا می سازد و اتفاقا 

درآمد هم دارد.

 انیمیشــن در ایران به عنوان یک هنر 
ـ صنعت نوپا، رقیب هــای جدی در فضای 
بین المللی دارد و ناخواسته با کارهای بزرگ 
و روز دنیا سنجیده می شود. جایگاه انیمیشن 

ما در فضای بین المللی کجاست؟
مــا بعد از ایــن کــه »شــاهزاده روم« را تولید 
کردیم، هیــچ کس فکر نمی کرد جایگاه ســوم 
پرمخاطب ترین فیلم سال را به دست بیاورد و این 
نشان می داد که ظرفیت انیمیشن بسیار بالاست. 
از طرفــی فروش بالا باعث شــد که کار بعدی را 
شــروع کنیم و الان هم این برنامــه را داریم که 
هر ســال یک انیمیشن تولید کنیم. زمانی که ما 
فیلمنامه را می نویســیم، به بازارهای جهانی نگاه 
می کنیم چون می خواهیم پخش بین المللی هم 
داشته باشیم و پارامترهایی وارد فیلمنامه می کنیم 
که فیلم مختصات ایرانی به خودش نگیرد و بتواند 
در فضای بین المللی هم جایگاه خودش را داشته 
باشد. یا این که فکر می کنیم در کنار فیلم بتوانیم 
محصولات جانبی مانند عروسک ها، بازی ها و ... را 
تولید کنیم که بتواند بخشی از هزینه های تولید 
را دربیاورد و خوشبختانه طی این سال ها هم در 

کشور خودمان شناخته شده ایم.
ما در حال حاضر نمی توانیم ادعا کنیم که صنعت 
انیمیشن داریم. صنعت انیمیشن یعنی در حوزه 
انیمیشن شــبیه کشورهای صنعتی شده باشیم. 
این که یک تیم،  سالی یک انیمیشن تولید کند 
و ما نهایتاً هر ســه ســال یک بار یک انیمیشن 
داشته باشیم معنایش این نیست که این صنعت 
را داریم. در واقع این اتفاقی اســت که در نتیجه 
تلاش خودجوش تیم ها می افتد. ضمن این که این 
صنعت نیاز به زیرساخت دارد و باید بتوانیم روی 

حمایت های بخش دولتی حساب کنیم. 

 یکی دیگر از مؤلفه های این زیرساخت ها 
برخورداری از فضای آکادمیک است. در این 

مورد در چه سطحی هستیم؟
متأسفانه در مورد فضای آکادمیک بسیار ضعیف 
هستیم. فقط دانشگاه ســوره و دانشکده صدا و 
سیما در این زمینه فعالند. به نظرم باید 10 تا 15 

دانشگاه داشته باشیم و خروجی دانشگاه هم باید 
انیمیشن  باشد و کاملاً همه دانشگاه ها خروجی 
تجربی و عملی داشته باشند. همه اینها در کنار هم 
می شود صنعت؛ یعنی استقلال بخش خصوصی، 
حمایت بخش دولتی، رشد فضای آکادمیک و از 
طرفی دیگر حمایت در زمان اکران و بحث هایی 
مانند بیمه و صنف اســت کــه در نهایت چرخه 

صنعتی را تشکیل می دهد.

در حال حاضر در ایران یکی دو شــرکت مستقل 
وجود دارد که به صورت خودجوش کار سینمایی 
انیمیشن می کنند و این، جایگاه انیمیشن ما در 
سینمای دنیاست. جالب است بدانید درآمد حاصل 
از انیمیشن ژاپن به عنوان یکی از سردمداران حوزه 
انیمیشــن برابر با بودجه نفت ماست. این یعنی 
صنعت به عنوان بخشــی که درآمدزایی می کند 
و جالب اســت که در همین کشورها مانند ژاپن 
و کره در فصل زمســتان که کارگرها و کشاورزها 
بیکار می شوند به شــرکت های انیمیشن کمک 
می کنند. حالا با ایــن تعاریف، چقدر صنعت در 
جامعــه ما نمود دارد؟  امــا در مورد کیفیت باید 
بگویم ما خیلی به آنها نزدیک هســتیم اما قابل 
رقابت نیستیم. مثلاً در هالیوود حدود 150 فیلم 
انیمیشن تولید می شود و از این کارها ده تای آن 
برجسته می شــود. بنابراین فاصله ما در کیفیت 

نیست، بیشتر در کمیت است.

 ایــن یک واقعیت اســت کــه در پس 
انیمیشــن های بزرگ دنیا نگاه های  اغلب 
ایدئولوژیک نهفته اســت اما به قدری این 
پرداخت ظریف و زیرکانه است که مخاطب 
به سادگی متوجه آن نمی شود. در حالی که 
انیمیشن های داخلی به لحاظ محتوایی دچار 
نقایصی همچون شــعار دادن و گل درشت 
شدن مفاهیم هســتند. علت این ضعف در 

محتوا چیست؟
بله ما به لحاظ فرم و تکنیک خوب عمل می کنیم 
و بحث اصلی در محتوا و فیلمنامه است. ما در این 
باره با دو بخش محتوایی و فیلمنامه سرو کار داریم. 
الان در همه جای ایران از شرکت هنر پویا مطالبه 
دارند که چرا این گونه کار می سازید؟ جواب ساده 
است، ما دوســت داریم به این شکل کار بسازیم. 
مثلاً در هالیوود وقتی حدود 150 فیلم ســاخته 
می شــود، 30 تــای آن تاریخی، 

تعدادی کار دینی و بخشی صرفاً سرگرمی است و 
همه سطح فکری را پوشش می دهد اما این جا یک 
شرکت »هنر پویا«ست که در سه سال یک فیلم 
می سازد و دوست دارد این شکلی هم بسازد. خب 

تیم های دیگر بیایند طور دیگری بسازند.

 این زیر ذره بین رفتن به دلیل کم بودن 
تنوع کار اســت که این تمرکز روی شما را 

ایجاد می کند.
بلــه دقیقاً به دلیل کم بودن تنوع، تمرکز روی ما 
بیشتر است و همه انتظار دارند ما یک تنه، همه 
کارها را بکنیم و همه مطالبات را از ما می خواهند 
در حالی که شــما از یک فیلــم چقدر می توانید 
انتظار داشته باشید؟ انگار ما نماینده نگاه خاصی 
هستیم و باید همه ســلیقه ها را پوشش دهیم و 
این حتماً مطالبه غلطی اســت. ما تلاش خود را 
می کنیم که تیم را گســترش دهیم و سالی دو تا 
فیلم تولید کنیم ولی باز نهایتاً ســالی دو تا فیلم 
داریم در حالی که ما نیاز داریم سالی حداقل 12 
فیلم داشته باشــیم. ما این جا حق انتخاب برای 
مخاطب نداریم. دوسال یه بار یک فیلمی  ساخته 
می شود و همه می خواهند همه مدل سلیقه ای را 

پوشش دهد که این غیرممکن است.
مسیر ما در »هنر پویا« مشخص است که دوست 
داریم چه کارهایی بســازیم. ضمن این که اصلًا 
بحث ما تنها ملی و دینی نیســت، ما می خواهیم 
قهرمان هایی را نشان دهیم که می شود روی آنها 

حساب کرد.
نکته دیگر ایــن که چرا مــا در فیلمنامه مانند 
کارهــای خارجی نیســتم؟ اول اینکه همین که 
الان »فیلشــاه« با انیمیشن های روز دنیا مقایسه 
می شــود جای امیــدواری دارد. یعنی ما به یک 
سطحی رســیدیم که امکان مقایسه فراهم شده 
اســت اما انگار ما این را فرامــوش می کنیم که 
جایی مانند هالیوود صدســال  است که انیمیشن 
می سازد و آنها آزمون و خطاهای بسیاری را پشت 
سر گذاشــتند و ما هنوز اول راه هستیم. به طور 
مثال ما در »شاهزاده روم« اشتباهات خودمان را 
دیدیم و نتیجه این اصلاح خطاها شد »فیلشاه« 
که به نظرم روند رو به جلوی نسبت به فیلم قبلی 
اســت. این را هم در نظر بگیریم که جو سینمای 

رسانه با سینماهای مردمی  خیلی تفاوت داشت. در 
سینماهای مردمی  که خودم یا بچه های گروه رفته 
بودیم، استقبال مردم بسیار خوب بود و این نشان 

داد ما خیلی تغییر کردیم. 
ممکن است بگویید این کف خواسته فیلمساز است 
که مخاطــب کارش را ببیند اما مخاطب کودک 
خیلی فرق می کند. کودک خیلی بی رحم است و 
هرجا حوصله اش ســر برود، بلند می شود و اصلًا 
جو ســینما را به هم می ریزد. این نشان می دهد 
ما نسبت به »شــاهزاده روم« در بحث فیلمنامه 
خیلی تغییر کردیم و این یعنی پیشــرفت. قطعاً 
نکات غلطی هم هســت اما این نتیجه چهار پنج 
ســال تجربه ما در قبال صد سال انیمیشن سازی  

هالیوود است.
نکته دیگر این که مخاطب ما متفاوت از مخاطب 
خارجی اســت و بافت فرهنگی، مذهبی و فکری 
آنها با ما متفاوت اســت، بنابراین پیدا کردن این 
ذائقه زمان بر است. ما پس از اکران »فیلشاه« باز 
یــک قدم به جلو برمی داریــم و نواقص را در کار 
بعدی برطرف می کنیم. وقتی من به این روند نگاه 
می کنم می بینم که الان کسی به تکنیک کار ندارد 
و بیشتر انتقادها در مورد فیلمنامه است. البته این 

سطح بالای توقع ها به ما کمک می کند. 
من در اغلب نقدهایی که خواندم کمتر ایرادی به 
تکنیک گرفته شده و بیشتر بحث محتوایی است. 
نقدی هم که به محتواســت این است که چرا به 
یک باره از یک داســتان فانتزی به یک داســتان 
تاریخی ـ دینی متصل شــده است. در حالی که 
فراموش می کنیم اصــلاً برای بچه ها این موضوع 
مهم نیست و آنها اصل ماجرا را پیگیری می کنند. 
این موضوع برای کسی مهم است که این قصه را 
قبلا شنیده و نسبت به آن موضع گیری دارد و در 
واقع این شوک برای مخاطب بزرگسال است که 
این مسئله اصلاً برای ما مهم نیست چون ما برای 

مخاطب کودک و نوجوان فیلم ساختیم.
قرار است ده دقیقه از کار را در بیاوریم و در حال 
اصلاح ضرباهنگ تند هم هستیم. ما از گزینه های 
متقاضی اکران نوروزی هستیم و امیدوارم امکانش 
فراهم شود که بتوانیم این فیلم را در نوروز اکران 

کنیم.

 امسال روی حضور انیمیشن »فیلشاه« 
در جشنواره فجر مانور زیادی داده شد اما 
داورها هیچ اقبالی به آن نشان ندادند و عملًا 

در فضای جشنواره جایی نداشت.
احســاس می کنم آنقدر همه اعتــراض کردند، 
چه آن هایی که جایزه گرفتند و چه کســانی که 
نگرفتند و همه ناراضــی بودند که اتفاق خوبی 
نیفتاد. ما هم خیلی ناراحت بودیم نه از این جهت 
که جایزه نگرفتیم اما این داوری نشدن به نظرم 
توهین کننده بود و خوشبختانه داوران هم این 
موضوع را متوجه شــدند و عذرخواهی هم 

کردند. 
با  مــا در واقــع می خواســتیم 
اعتراضمان این را برســانیم که 
انیمیشــن خیلی مهم است و 
نباید ساده از کنارش گذشت 
و فکر می کنم همین کافی 
بــود که به اعتــراض پایان 
دهیم، زیرا انیمیشن آینده 
ایران است و در  سینمای 
بحث رونق سینما و آمدن 
جلوه های ویژه به ســینما 

خیلی کمک می کند.

 نقاط ضعـــف و قوت 
انیمیشن در سینـمای ایران 
چیست و چشم انداز این هنـر را 

چگونه ارزیابی می کنید؟
نقطه ضعف انیمیشن در ایران فقط تجربه 
کردن اســت. این که ما نیاز به ســخت افزار 
داریم از بدیهیات و جزو الزامات کار است اما 
چیزی که وجود دارد این است که هیچ چیز 
به اندازه تجربه نمی تواند به ما کمک کند. ما 
باید فقط به سمتی برویم که کار تولید کنیم. 
چــون واقعاً اتفاقی که در اکــران می افتد و 
دانشــی که به ما اضافه می کند با هیچ چیز 

به دست نمی آید. 
خوشــبختانه ما به لحاظ منابع انسانی بسیار 
قوی هســتیم و چشم انداز ما این است که هر 
سال یک کار تولید کنیم و تبدیل به یک کمپانی 
فیلمسازی شویم. ما تلاش خودمان را می کنیم 
و با هزینه شخصی فیلم می سازیم به مرور زمان 
مخاطبمان هم زیاد می شود و متوجه صداقت 

در کار ما می شوند.

آنچه می خوانید

انگار ما این را فراموش می کنیم 
که جایی مانند هالیوود صدســال  
اســت که انیمیشن می ســازد و 
آنها آزمون و خطاهای بسیاری را 
پشــت سر گذاشــتند و ما هنوز 

اول راه هستیم

 

عکس: حسن آقا محمدی
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